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Zgazowanie wńgla na potrzeby 

przemysĠu chemicznego jest 

opĠacalne ekonomicznie; da 

szansń rozwoju tej branŢy  

i zmniejszy zapotrzebowanie 

na gaz z importu. Natomiast 

zgazowanie na potrzeby ener-

getyki jest dziŖ o 30 proc. 

mniej opĠacalne niŢ spalanie 

wńgla w nowoczesnych ko-

tĠach ð ocenia prof. Marek 

ŕciĺŢko z AGH. 

Profesor krakowskiej Akade-

mii G·rniczo-Hutniczej, kt·rzy 

przez ponad 20 lat kierowaĠ 

Instytutem Chemicznej Prze-

r·bki Wńgla w Zabrzu, naleŢy 

do uznanych specjalist·w  

w dziedzinie zgazowania wńgla. 

Jego zdaniem, w ostatnim cza-
sie w debacie publicznej wi-

doczna jest determinacja  

i wola polityczna, dzińki kt·-

rym pierwsza w Polsce instala-

cja zgazowania na skalń prze-

mysĠowĺ, po wielu latach przy-

miarek i analiz, ma szansń rea-

lizacji. 

20 kwietnia Tauron i Grupa 

Azoty podpisaĠy list intencyjny, 

zmierzajĺcy do budowy  

w Kńdzierzynie-KoŠlu instalacji 

zgazowania wńgla do wytwa-

rzania produkt·w chemicznych 

(amoniaku i metanolu), kosz-

tem 400-600 mln euro. Przed-

stawiciele Ministerstwa Energii 

wskazywali w·wczas, Ţe  

w kolejnym etapie moŢe poja-

wiļ siń teŢ moŢliwoŖļ wyko-

rzystania gazu z procesu zga-

zowania wńgla do wytwarzania 

energii elektrycznej w nowym 

bloku o mocy 500 megawa-

t·w. 

Prof. œciĸŢko: zgazowanie włgla bardzo opĠacalne 

dla chemii, mniej dla energetyki  

Prof. ŕciĺŢko potwierdziĠ  

w rozmowie z PAP, Ţe liczne 

analizy ð zar·wno te sprzed 

wielu lat, jak i niedawne - po-

twierdzajĺ opĠacalnoŖļ zgazowa-

nia wńgla na potrzeby przemysĠu 

chemicznego, kt·ry ma wyko-

rzystywaļ uzyskany gaz do pro-

dukcji amoniaku oraz metanolu, 

dziŖ trafiajĺcego do Polski  

z importu. ăObecnie sprowa-

dzamy do Polski ok. 400 tys. ton 

metanolu rocznie; ten projekt 

nie tylko daje szansń zastĺpienia 

importu produkcjĺ krajowĺ, ale 

przede wszystkim oznacza stwo-

rzenie caĠej gaĠńzi chemii meta-

nolu, kt·rej dzisiaj w Polsce nie 

maó ð skomentowaĠ ekspert. 

Obecnie Grupa Azoty analizuje 
ekonomiczne uwarunkowania 

realizacji przedsińwzińcia. We-

dĠug prof. ŕciĺŢki, rachunek 

ekonomiczny przemawia za 

budowĺ instalacji zgazowania  

w Kńdzierzynie-KoŠlu, mimo 

dĠugiego, ok. 20-letniego okresu 

zwrotu z takiej inwestycji. 

ăProjekt ekonomicznie siń spina 

i bez wińkszego ryzyka moŢna 

podejmowaļ decyzje inwestycyj-

ne w spos·b kapitaĠowy. Nato-

miast sĺ teŢ potrzebne decyzje 

polityczne, by pozwoliļ zaanga-

Ţowaļ siń w projekt duŢym 

sp·Ġkom Skarbu PaŌstwaó ð 

oceniĠ profesor, wskazujĺc, Ţe 

choļ koszt inwestycji rzńdu 2-

2,5 mld zĠ jest duŢy, to znacznie 

mniej niŢ poĠowa wynoszĺcych 

ok. 6 mld zĠ koszt·w budowy 

nowoczesnego, duŢego bloku 

energetycznego. 

Opr·cz zalet dla przemysĠu 

chemicznego, budowa instalacji 

zgazowania ma teŢ istotne 

znaczenie z punktu widzenia 

bilansu gazowego Polski. 

"Zgazowujĺc wńgiel zmniejsza-

my zapotrzebowanie rynku na 

importowany gaz ziemnyó ð 

wyjaŖniĠ prof. ŕciĺŢko, ocenia-

jĺc, Ţe przy zuŢyciu w polskim 

przemyŖle chemicznym ok. 2,5 

mld metr·w szeŖciennych 

gazu rocznie, optymalne byĠo-

by stworzenie dw·ch instalacji 

zgazowania wńgla, kt·re po-

zwoliĠyby nawet w poĠowie 

zastĺpiļ zuŢywany przez che-

miń gaz ziemny gazem synte-

zowym. 

Ekspert jest jednak sceptyczny 

w sprawie potencjalnego zga-

zowania wńgla na potrzeby 
produkcji energii ð taki pro-

jekt analizuje np. kopalnia 

Bogdanka. ăDzisiaj z ekono-

micznego punktu widzenia 

budowa bloku opartego  

o zgazowanie wńgla, czyli tzw. 

technologia IGCC, zwiĺzana  

z ukĠadem gazowo-parowym, 

jest ekonomicznie co najmniej 

o 30 proc. mniej opĠacalna niŢ 

spalanie wńgla w energetyce 

przy parametrach nadkrytycz-

nych. A skoro tak, to ktoŖ 

musiaĠby zapĠaciļ za to, Ţeby 

budowaļ dla energetyki takĺ 

instalacjńó ð powiedziaĠ profe-

sor. 

CaĠy artykuĠ: 

https:/ /cenerg.ien.com.pl/

wiadomosc/items/prof-sciazko

-zgazowanie-wegla-bardzo-

oplacalne-dla-chemii-mniej-dla

-energetyki-2444 

şr·dĠo: PAP 
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gazynowania energii w zastosowa-

niach stacjonarnych. Zanim jednak 

przy domach czy teŢ elektrowniach 

odnawialnych znajdĺ siń duŢe urzĺ-

dzenia o mocy rzńdu kilowat·w, 

najpierw w laboratoriach badawczych 

muszĺ powstaļ prototypy w formacie 

baterii guzikowych. Niewielkie roz-

miary pozwalajĺ zoptymalizowaļ czas 

i koszty. 
ăMateriaĠy anodowe, kt·re wykorzy-

stamy do wykonania akumulator·w, 

tworzymy od zera. Nastńpnie bada-

my ich podstawowe wĠasnoŖci,  

a potem w laboratorium konstruuje-

my dziaĠajĺce ogniwa. Testujemy, jak 

zachowujĺ siń one w warunkach eks-

ploatacyjnych. W ten spos·b w na-

szym laboratorium badania podsta-

wowe przeplatajĺ siń z aplikacyjnymió 

- tĠumaczy badacz z Katedry Energe-

tyki Wodorowej na Wydziale Ener-

getyki i Paliw AGH. 

Na swoje badania dr Kulka otrzymaĠ 

grant w wysokoŖci ponad 570 tys.  

z Narodowego Centrum BadaŌ  

i Rozwoju. W jego zespole pracuje 

jeszcze dw·ch doktorant·w, zaanga-

Ţowani sĺ teŢ studenci 4-5 roku. 

ăDuŢa czńŖļ materiaĠ·w anodowych, 

nad jakimi pracujemy, to zwiĺzki, 

jakich jeszcze nigdy nikt na Ŗwiecie nie 

otrzymaĠ. Nie wiemy, czego siń spodzie-

waļ, nie wiemy, czy nam siń uda. Cza-

sem praca wymaga niekonwencjonalnego 

podejŖcia. Jednak pierwsze pr·by poka-

zujĺ, ze jesteŖmy na dobrej drodze do 

stworzenia sprawnych, bezpiecznych  

i ekonomicznych urzĺdzeŌó - zapewnia 

rozm·wca PAP. 

Urzĺdzenia, kt·re magazynujĺ energiń  
i bazujĺ na akumulatorach litowych, juŢ 

dziaĠajĺ. Upowszechnienie technologii 

akumulator·w sodowych zajmie, zda-

niem dr. Kulki, ok. 10 lat. JuŢ pojawiajĺ 

siń prototypowe akumulatory sodowe, 

natomiast za ok. 3 lata pojawiĺ siń 

pierwsze prototypowe urzĺdzenia zasila-

ne tĺ technologiĺ. 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/akumulatory-przyszlosci 

şr·dĠo: PAP 

 

Akumulatory sodowe mogĺ zastĺpiļ 

droŢsze od nich baterie litowe,  

a dodatkowo bńdĺ bezpieczne i mniej 

toksyczne. Bńdĺ magazynowaĠy ener-

giń odnawialnĺ przy domach czy  

w energetyce rozproszonej, byļ moŢe 

takŢe znajdĺ zastosowanie w samo-

chodach elektrycznych. Ale na razie 

takie ogniwa wymagajĺ wielu badaŌ  

o charakterze podstawowym. 
MateriaĠy anodowe dla nowej techno-

logii, kt·rĺ jest technologia akumula-

tor·w sodowych, bada dr Andrzej 

Kulka z Akademii G·rniczo-Hutniczej 

w Krakowie. 

ăBadamy wĠaŖciwoŖci strukturalne, 

transportowe i elektrochemiczne 

materiaĠ·w anodowych, Ţeby uzyskaļ 

dobrze dziaĠajĺce, nowoczesne aku-

mulatory sodowe. Jest to rozwinińcie 

obecnie stosowanych akumulator·w 

litowych, kt·re sĺ drogie i zdarza im 

siń wybuchnĺļ, kiedy elektrolit i elek-

troda ze sobĺ reagujĺ w niebezpiecz-

nych warunkach uŢytkowania. My 

zamienimy chemiń zwiĺzk·w litu na 

zwiĺzki sodu. W ten spos·b uwalnia-

my siń od barier ekonomicznychó - 

tĠumaczy w rozmowie z PAP dr Kul-

ka. 

Jak wyjaŖnia badacz, akumulatory 

sodowe bńdĺ sĠuŢyĠy gĠ·wnie do ma-

Akumulatory przyszĠoŔci 
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 Prawie 93 mln zĠ z NCBR na innowacje w elektroenergetyce 

Prace nad ogniwami fotowoltaicznymi 

oraz tandemowymi na bazie materia-

Ġ·w perowskitowych, opracowanie 

platformy agregujĺcej potencjaĠ roz-

proszonych Šr·deĠ energii odnawial-

nej oraz stworzenie hybrydowych 

ukĠad·w adsorpcyjnych do redukcji 

emisji rtńci ð to przykĠady projekt·w 

wyĠonionych w I konkursie programu 

sektorowego PBSE.  

ð Sektor elektroenergetyczny jest 

jednym z sektor·w strategicznych, 

szczeg·lnie waŢnym dla gospodarki. 

Majĺc na celu zwińkszenie bezpieczeŌ-

stwa energetycznego, ochronń Ŗrodo-

wiska oraz wzrost konkurencyjnoŖci 

branŢy inwestujemy prawie 93 mln zĠ 

w innowacyjne projekty polskich 

przedsińbiorc·w. Ich realizacja przy-

niesie korzyŖci polskiemu przemysĠo-
wi i obywatelom, kt·rzy bńdĺ mogli 

korzystaļ z lepszych, bardziej ekolo-

gicznych i taŌszych rozwiĺzaŌ ð m·wi 

wiceminister nauki i szkolnictwa wyŢ-

szego Piotr DardziŌski.  

Celem programu PBSE jest wzrost 

innowacyjnoŖci krajowego sektora 

elektroenergetycznego w perspekty-

wie 2023 roku. Przedsińbiorcy mogli 

ubiegaļ siń o blisko 40 mln zĠ dofinan-

sowania na realizacjń innowacyjnych, 

waŢnych z perspektywy caĠej gospo-

darki, projekt·w w obszarach takich 

jak: energetyka konwencjonalna, 

energetyka odnawialna, sieci elek-

troenergetyczne oraz nowe produkty 

i usĠugi. 

ð WŖr·d cel·w szczeg·Ġowych PBSE, 

poza zwińkszeniem liczby innowacji w 

sektorze elektroenergetycznym, znaj-

dujĺ siń m.in. ograniczenie poziomu 

emisji zanieczyszczeŌ generowanych 

przez przedsińbiorstwa z tej branŢy 

oraz zwińkszenie udziaĠu energii po-

zyskiwanej z odnawialnych Šr·deĠ 

energii. Tym i innym wyzwaniom 

bńdĺ stawiaļ czoĠa zespoĠy naukow-

c·w i inŢynier·w zar·wno z duŢych 

firm, jak i przedsińbiorstw z sektora 

MŕP - w tym startup·w - kt·rym 
udzielamy wsparcia w I edycji progra-

mu ð zaznacza prof. Maciej Chorow-

ski, dyrektor Narodowego Centrum 

BadaŌ i Rozwoju. 

W ramach I konkursu PBSE przedsiń-

biorcy zĠoŢyli 51 wniosk·w o dofi-

nansowanie na Ġĺcznĺ kwotń ponad 

192 mln zĠ. Do pierwszego etapu 

oceny merytorycznej przeszĠo 49,  

a do drugiego - oceny panelowej ð 35 

wniosk·w. W oparciu o przeprowa-

dzonĺ przez ekspert·w ocenń mery-

torycznĺ do dofinansowania w Ġĺcznej 

wysokoŖci prawie 93 mln zĠ zostaĠy 

rekomendowane 24 projekty. Prawie 

poĠowa z nich dotyczy zwińkszenia 

efektywnoŖci energetycznej, a 1/3 to 

projekty zwiĺzane z OZE. NajwyŢej 

oceniony zostaĠ projekt zgĠoszony 

przez Saule Technologies, start-up zaĠo-

Ţony przez polskich naukowc·w pra-

cujĺcych nad innowacyjnymi technolo-

giami na bazie perowskit·w. 

Szczeg·Ġowe informacje o wynikach  

I konkursu PBSE dostńpne sĺ na stro-

nie NCBR. 

*** 

Program sektorowy PBSE jest jednym 

z 13 program·w sektorowych NCBR 

realizowanych w ramach Programu 
Operacyjnego Inteligentny Rozw·j 

(DziaĠanie 1.2 ăSektorowe programy 

B+Ró). ZostaĠ zainicjowany przez 

Polski Komitet Energii Elektrycznej 

(PKEE). 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/drukuj-a-a-a-prawie-93-mln-zl-z-

ncbr-na-innowacje-w-

elektroenergetyce 

şr·dĠo: NCBR 
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kursie PBSE ma byļ rozwinińciem  

i uzupeĠnieniem realizowanego juŢ 

przez sp·Ġkń Tauron Wytwarzanie 

projektu pod nazwĺ CO2-SNG - to 

jedno z dziaĠaŌ sĠuŢĺcych budowie  

i rozwojowi niskoemisyjnej energetyki 

wńglowej. Dzińki wykorzystaniu nad-

miarowej energii moŢliwe bńdzie 

przetwarzanie dwutlenku wńgla wy-

chwyconego z blok·w energetycznych 
zasilanych wńglem na Syntetyczny Gaz 

Ziemny (SNG). 

Efektem projektu ma byļ np. ograni-

czenie liczby wyĠĺczeŌ blok·w energe-

tycznych w godzinach nocnych. Po-

nadto uŢyteczne wykorzystanie CO2 

z blok·w wńglowych ma zmniejszyļ 

emisjń tego gazu do atmosfery, co 

bńdzie krokiem w kierunku niskoemi-

syjnej energetyki wńglowej. Badania  

w tej dziedzinie prowadzone sĺ  

w ramach obszaru badawczego "Power 

to gas", naleŢĺcego do najbardziej 

rozwijanych obecnie obszar·w ba-

dawczo-rozwojowych w Tauronie. 

Sp·Ġki z grupy energetycznej Tauron 

zĠoŢyĠy 18 wniosk·w o dofinansowanie 

projekt·w badawczo-rozwojowych  

i innowacyjnych z Programu Badawcze-

go Sektora Elektroenergetycznego 

(PBSE). Z unijnych funduszy w ramach 

tego programu grupa chciaĠaby pozy-

skaļ blisko 100 mln zĠ. 

PBSE to sektorowy program, bńdĺcy 

skierowanĺ do sektora elektroenerge-
tycznego czńŖciĺ Programu Operacyjne-

go "Inteligentny Rozw·j". Jego celem 

jest wzrost innowacyjnoŖci krajowej 

elektroenergetyki w perspektywie 2023 

roku. (é) 

Jak podaĠa w komunikacie grupa Tau-

ron, naleŢĺce do niej sp·Ġki zgĠosiĠy do 

PBSE najwińcej projekt·w spoŖr·d 

krajowych grup energetycznych. 

"Wnioski dotyczĺ praktycznie kaŢdego 

obszaru dziaĠalnoŖci grupy Tauron. 

Wszystkie wnioskowane przez Tauron 

projekty przeszĠy pozytywnie ocenń 

formalnĺ; (é)" - podaĠa grupa. 

Jedno z przedsińwzińļ zĠoŢonych przez 

Tauron do NCBR w pierwszym kon-

Innowacyjne projekty, wsp·Ġpracń ze 

startupami oraz programy badawczo-

rozwojowe - na te dziaĠania, zwiĺzane  

z innowacyjnoŖciĺ oraz badaniami i roz-

wojem, w ciĺgu najbliŢszych 5 lat Polskie 

G·rnictwo Naftowe i Gazownictwo 

(PGNiG) bńdzie przeznaczaļ co roku 

ponad 100 mln zĠ. 

PGNiG chce zwińkszyļ zaangaŢowanie 

kluczowych jednostek Grupy KapitaĠo-
wej w innowacyjnoŖļ oraz badania  

i rozw·j. Zgodnie z nowĺ strategiĺ Gru-

pa PGNiG przeznaczy na te cele w la-

tach 2017-2022 ok. 680 mln zĠ. To zna-

czy, Ţe Ŗrednio co roku ponad 100 mln 

zĠ inwestowane bńdzie w innowacyjne 

projekty, wsp·Ġpracń ze startupami oraz 

programy badawczo-rozwojowe, kt·re 

mogĺ pozytywnie wpĠynĺļ na rozw·j 

sektora energetycznego w Polsce - in-

formujĺ przedstawiciele PGNiG w prze-

sĠanym PAP komunikacie. 

"Dzińki zwińkszeniu inwestycji w inno-

wacje bńdziemy efektywniej wspieraļ 

nasze otoczenie biznesowe. W najbliŢ-

szych latach chcemy mieļ wińkszy 

wpĠyw na rozw·j sektora gazowego w 

Polsce. Mamy ambitne plany, aby staļ siń 

liderem rozwoju innowacyjnoŖci w tym 

sektorze. Ciĺgle poszukujemy i jesteŖmy 

otwarci na nowe inicjatywy" ð tĠumaczy 

ğukasz Kroplewski, wiceprezes Zarzĺ-

du PGNiG SA ds. rozwoju. 

Opr·cz zwińkszenia nakĠad·w prze-

znaczonych na badania i rozw·j oraz 

plan·w wdraŢania innowacyjnych roz-

wiĺzaŌ, strategia PGNiG przewiduje 

zintensyfikowanie wsp·Ġpracy z oŖrod-

kami badawczymi i kadrĺ naukowĺ. 

Do najwaŢniejszych projekt·w, kt·re 

PGNiG bńdzie realizowaĠo w najbliŢ-
szym czasie w obszarze B+R+I naleŢĺ 

"Geo-Metan" oraz program INGA. 

Pierwszy projekt ma na celu rozw·j 

technologii pozwalajĺcych na wydoby-

cie metanu z pokĠad·w wńgla. Nato-

miast drugi tworzony wsp·lnie z Na-

r o d o w y m 

C e n t r u m 

BadaŌ i Roz-

woju oraz 

sp·Ġkĺ Gaz-

System bń-

dzie polegaĠ 

na wsparciu 

badaŌ nauko-

wych i prac 

rozwojowych 

w obszarze 

gazownictwa. 

Sp·Ġki z grupy Tauron przygotowaĠy projekty badawczo-

rozwojowe za prawie 100 mln zĠ 

Str. 3 

PGNiG chce przeznaczyĺ ok. 680 mln zĠ na innowacje 

PGNiG juŢ teraz bierze udziaĠ w pro-

gramach sprzyjajĺcych rozwojowi in-

nowacyjnych firm. Wsp·Ġtworzy pro-

gram akceleracji MIT Enterprise Forum, 

kt·ry ma przyspieszyļ komercjalizacjń 

pomysĠ·w technologicznych wybra-

nych startup·w, organizuje Warsztaty 

Innowacyjnych PomysĠ·w dla mĠodych 

firm z branŢy oraz tworzy wĠasny inku-

bator Innvento dla startup·w. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/pgnig-chce-przeznaczyc-ok-680-

mln-zl-na-innowacje 

şr·dĠo: PAP 
 

Strategia grupy zakĠada, Ţe w 2025 r. 

czwarta czńŖļ jej przychod·w bńdzie 

pochodziĠa z "nowych biznes·w", 

rozwijanych wĠaŖnie dzińki badaniom  

i wdraŢaniu innowacji. W tym kon-

tekŖcie za szczeg·lnie istotne grupa 

uznaje dwa projekty, realizowane ze 

wsparciem Ŗrodk·w z unijnego pro-

gramu "Horyzont 2020": projekt 

ICP4Life, dotyczĺcy budowy zintegro-

wanej platformy wsp·Ġpracy pomiń-

dzy dostawcĺ energii a klientem, oraz 

projekt MOBISTYLE, zakĠadajĺcy 

wprowadzenie na rynek rozwiĺzaŌ 

technologicznych, pozwalajĺcych 

pozytywnie wpĠynĺļ na zachowania 

odbiorc·w prĺdu poprzez podniesie-

nie ich ŖwiadomoŖci i poczucia wĠa-

snoŖci - w efekcie chodzi m.in.  

o oszczńdnoŖļ i bezpieczne korzysta-
nie z energii. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/spolki-z-grupy-tauron-

przygotowaly-projekty-badawczo-

rozwojowe-za-prawie-100-mln-zl 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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Spalanie biomasy bez korozji rur  

PĠacilibyŖmy mniej za energiń, gdyby 

nie trzeba byĠo czństo wymieniaļ ko-

rodujĺcych rur w kotĠach spalajĺcych 

biomasń. Dzińki gĠńbszemu zrozumie-

niu procesu korozji bńdzie moŢna 

efektywniej dobraļ r·Ţne substancje 

mineralne i zwiĺzki chemiczne doda-

wane do paliwa albo do kotĠa, Ţeby 

zwiĺzaļ substancje korozyjne i ograni-

czyļ proces korozji. 

Nad zrozumieniem, a przez to obniŢe-

niem ryzyka wystĺpienia korozji przy 

spalaniu biomasy w kotĠach energe-

tycznych pracuje Agata Mlonka-

Mńdrala, doktorantka na Wydziale 

Energetyki i Paliw Akademii G·rniczo-

Hutniczej w Krakowie. 

"Biomasa jest paliwem innym niŢ wń-

giel, zawiera duŢo metali alkalicznych, 

chloru i innych substancji, kt·re majĺ 
wpĠyw na fazń popioĠowĺ oraz gazowĺ. 

Ten popi·Ġ osadza siń na powierzch-

niach wymiennik·w ciepĠa, rurach 

kotĠowych, a dalej nastńpuje proces 

korozji. Rury, kt·re niszczĺ siń pod-

czas spalania biomasy, trzeba czńŖciej 

wymieniaļ, co podnosi koszty eksploa-

tacji. Ponoszĺ je wszyscy, kt·rzy pĠacĺ 

za energiń elektrycznĺ" - tĠumaczy dok-

torantka. 

Agata Mlonka-Mńdrala otrzymaĠa grant 

w wysokoŖci 100 tys. zĠ w programie 

"Preludium" Narodowego Centrum 

Nauki. Rozpisany na dwa lata projekt 

przewiduje, Ţe w laboratorium AGH 

powstanie stanowisko do badaŌ korozji 

w symulowanej atmosferze gaz·w. 

"Bńdń tak mieszaļ gazy (spaliny), Ţeby 

odwzorowywaĠy to, co dzieje siń pod-

czas spalania biomasy. Dodatkowo 

bńdń badaĠa r·Ţne 

pr·bki stali, kt·re 

sĺ wykorzystywa-

ne w energetyce 

zawodowej. Planu-

jń nanosiļ na nie 

r·Ţne syntetyczne 

osady, kt·re po-
wstajĺ podczas 

spalania biomasy. 

Wykonam te do-

Ŗwiadczenia juŢ na 

nowym stanowisku 

badawczym" - zapowiada stypendyst-

ka. 

Jej projekt badawczy nosi tytuĠ: 

"Analiza procesu korozji wysokotem-

peraturowej stali w fazie gazowej,  

w obecnoŖci fazy staĠej oraz niskoto-

pliwych mieszanin eutektycznych". 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

tems/spalanie-biomasy-bez-korozji-

rur 

şr·dĠo: PAP 

WyĠawianie promieniotw·rczoŔci z odpad·w energetyki 

jĸdrowej 

Opierajĺc siń na wynikach wczeŖniej-

szych badaŌ nad uranem finansowanych 

ze Ŗrodk·w UE, naukowcy ustalili moŢli-

we podejŖcie do bezpiecznego usuwania 

pierwiastk·w promieniotw·rczych  

z odpad·w powstajĺcych w sektorze 

energetyki jĺdrowej. 

Oczyszczanie odpad·w promieniotw·r-

czych jest trudne i czństo niebezpieczne, 

zwĠaszcza kiedy w grń wchodzi uran. 

Aby rozwiĺzaļ problem bezpiecznej 

utylizacji odpad·w promieniotw·rczych, 

potrzebna jest pogĠńbiona wiedza  

o uranie. 

W ramach finansowanego ze Ŗrodk·w 

UE projektu UNCLE, kt·ry zakoŌczyĠ 

siń w 2014 r., prowadzono prace nad 

udoskonaleniem procesu oczyszczania 

oraz poznaniem, jak zachodzi chemiczne 

wiĺzanie uranu i jaki ma wpĠywu na re-
aktywnoŖļ. W wyniku tych prac nau-

kowcy z projektu UNCLE doszli do 

wniosku, Ţe azotek uranu i oksokom-

pleksy to zasadniczo to samo, a jedyna 

r·Ţnica to zastĺpienie pojedynczego 

atomu azotu, kt·ry znajduje siń w azot-

ku, atomem tlenu w oksokompleksach. 

Naukowcy zauwaŢyli, Ţe symetria kom-

pleks·w i stopnia utlenienia jon·w ura-

nu czyni z nich idealny system, na bazie 

kt·rego moŢna budowaļ modele ilo-

Ŗciowe. 

Problem jednak w tym, Ţe przejŖcie od 

podejŖcia jakoŖciowego do iloŖciowego 

wymaga sporej grupy molekuĠ. W celu 

pokonania tej przeszkody naukowcy 

zidentyfikowali niezawodny spos·b 

tworzenia azotkowych kompleks·w 

uranu, kt·ry pozwala przygotowaļ 

takĺ duŢĺ grupń molekuĠ.  

Za pomocĺ opracowanego w ramach 

projektu UNCLE modelu iloŖciowego 

oraz po przyjrzeniu siń, jak tor i uran 

reagujĺ z otaczajĺcymi je pierwiastkami 

z ukĠadu okresowego, naukowcy od-

kryli, Ţe do ăwyĠowieniaó z odpad·w 

promieniotw·rczych najbardziej tok-

sycznych pierwiastk·w moŢna wyko-

rzystaļ molekuĠy arszeniku. Wedle 

wynik·w, kt·re wkr·tce zostanĺ opu-
blikowane w czasopiŖmie èNature Com-

municationsç, naukowcy majĺ przedsta-

wiļ pierwsze przykĠady toru z licznymi 

wiĺzaniami z arszenikiem, powstajĺce 

w warunkach otoczenia, w multigra-

mowej skali. Przed tymi badaniami, 

osiĺgnińcie takich rezultat·w moŢliwe 

byĠo tylko na bardzo maĠĺ skalń  

w temperaturach zbliŢonych do tej 

panujĺcej w przestrzeni mińdzygwiaz-

dowej (tj. 3-10 kelwin·w).   

Oznacza to, Ţe zamykanie elektrowni 

jĺdrowych moŢe wkr·tce staļ siń 

bezpieczniejsze i wydajniejsze, co daje 

nadziejń na czystszĺ energiń. 

ăEnergetyka jĺdrowa zapewnia moŢli-

woŖļ znacznego zredukowania wy-

twarzanej iloŖci dwutlenku wńgla  

w por·wnaniu do paliw kopalnych, 

ale jej odpady promieniotw·rcze 

dĠugoŢyciowe wymagajĺ odpowiedniej 

utylizacjió ð stwierdza Elizabeth Wild-

man, jeden z naukowc·w. ăMusimy 

zredukowaļ iloŖļ odpad·w promie-

niotw·rczych, aby lepiej sobie z nimi 

radziļ oraz przetwarzaļ je w celu 

usunińcia pierwiastk·w nieszkodli-

wych lub oddzielenia odpad·w wyso-

koaktywnych od niskoaktywnychó.  
CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/wylawianie-

promieniotworczosci-z-odpadow-

energetyki-jadrowej 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2017 

http://cordis.europa.eu/  

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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œledzenie wyŢ·w i niŢ·w zmiany klimatu  

W najnowszym raporcie ŕwiatowej 

Organizacji Meteorologicznej, rok 

2016 zapisaĠ siń w annaĠach jako naj-

cieplejszy w historii pomiar·w. Sekre-

tarz Generalny WMO, Petteri Taalas, 

oŖwiadczyĠ, Ţe to ăAŢ 1,1ÁC powyŢej 

okresu preindustrialnego i o 0,06ÁC 

powyŢej poprzedniego rekordu, usta-

nowionego w roku 2015. Ten wzrost 

globalnej temperatury jest sp·jny  

z innymi zmianami zachodzĺcymi  

w systemie klimatycznymó. 

Taalas wskazuje na moc obliczeniowĺ 

oraz wartoŖļ danych pozyskiwanych 

w toku dĠugofalowych badaŌ, kt·re 

umoŢliwiajĺ jeszcze dokĠadniejsze 

dokumentowanie antropogenicznej 

zmiany klimatu. WaŢkoŖci raportowi 

WMO przydajĺ rzeczywiŖcie zbiory 

danych, kt·re stanowiĺ amalgamat 
wynik·w uzyskanych przez badaczy  

z r·Ţnych instytut·w z caĠego Ŗwiata, 

w tym 80 krajowych oŖrodk·w me-

teorologicznych. 

Utrzymujĺcy siń trend klimatyczny 

Raport WMO podkreŖla zwyŢkowy 

trend temperatury na Ŗwiecie od 

0,1ÁC do 0,2ÁC na dekadń. Jak czyta-

my w raporcie, poczĺwszy od 2001 

r. co roku temperatura osiĺga po-

ziom co najmniej o 0,4ÁC powyŢej 

Ŗredniej dĠugoterminowej w por·w-

naniu do podstawowego okresu 

monitorowania (1961-1990). StńŢe-

nie dwutlenku wńgla w atmosferze 

osiĺgnńĠo 400 czńŖci na milion  

w 2015 r. ð ostatnim, za kt·ry do-

stńpne sĺ globalne dane WMO. 

ZwaŢywszy na dĠugotrwaĠy charak-

ter CO2, bńdzie siń ono utrzymy-

waļ przez wiele pokoleŌ. 

Pr·cz dĠugofalowego ocieplenia  

z powodu emisji gaz·w cieplarnia-

nych, rok 2016 byĠ takŢe okresem 

silnego El Ni¶o, kt·re to zjawisko 

podnosi zazwyczaj temperaturń od 

0,1ÁC do 0,2ÁC powyŢej poziomu tĠa 

oraz poziom m·rz na Ŗwiecie. Po-
nadto zasińg lodu morskiego na 

Ŗwiecie skurczyĠ siń w listopadzie, co 

niespotykane w tym miesiĺcu,  

o cztery miliony kilometr·w kwa-

dratowych poniŢej Ŗredniej. 

OddziaĠywanie ekstremalnych zda-

rzeŌ pogodowych jest odczuwane 

na caĠej planecie. Ekstremalne susze 

nasilajĺ na przykĠad zagroŢenie bezpie-

czeŌstwa ŢywnoŖciowego na obszarach 

mińdzy innymi poĠudniowej i wschod-

niej Afryki, a sztormy i powodzie skut-

kujĺ druzgocĺcĺ utratĺ Ŗrodk·w utrzy-

mania, a takŢe Ţycia. 

Co niepokojĺce, WMO zwraca uwagń, 

Ţe ten trend utrzyma siń w 2017 r.,  

a wedle najnowszych badaŌ zawartoŖļ 

ciepĠa w oceanie moŢe rosnĺļ szybciej 

niŢ dotychczas szacowano, podczas gdy 

atmosferyczne stńŢenie CO2 nie ulega 

obniŢeniu. ŕwiat wydaje siń doŖwiad-

czaļ coraz bardziej ekstremalnych zja-

wisk, czego przykĠadem jest arktyczny 

l·d morski zbliŢajĺcy siń do temperatu-

ry topnienia w mroŠnym zazwyczaj 

okresie zimowym.  

CaĠy artykuĠ: 
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/wyznaczanie-trendow-w-nauce-

sledzenie-wyzow-i-nizow-zmiany-

klimatu 

şr·dĠo: CORDIS 

É Unia Europejska, 2017 

http://cordis.europa.eu/  

Ekologiczna i efektywna alternatywa wobec szczelinowania 

hydraulicznego, kt·ra moŢe zapobiec trzłsieniom ziemi 

Mimo iŢ wydobywanie gazu Ġupkowe-

go w bezpieczny i odpowiedzialny 

spos·b jest priorytetem UE, metoda 

wydobycia zmniejszajĺca obawy opinii 

publicznej nie zostaĠa jeszcze odkryta. 

Szczelinowanie hydrauliczne ð zwane 

popularnie kruszeniem ð nie tylko nie 

sprawdza siń idealnie, ale takŢe wywo-

Ġuje trzńsienia ziemi. Przedsińbiorstwo 

z siedzibĺ w Zjednoczonym Kr·le-

stwie pracuje nad obiecujĺcĺ alterna-

tywĺ w ramach finansowanego ze 

Ŗrodk·w UE projektu OCTOPUS 

TECHNOLOGY. 

Partnerzy Octopus Completions sĺ gĠń-

boko przekonani do swojej technolo-

gii, kt·ra ich zdaniem ădoprowadzi do 

opracowania oszczńdnej, szybkiej  

i zr·wnowaŢonej Ŗrodowiskowo al-

ternatywy wobec technologii szczeli-
nowaniaó. Bńdzie to technologia do-

skonalsza od szczelinowania bezwod-

nego, zwanego teŢ ekologicznym. 

Octopus to technologia wiertnicza, 

kt·ra umoŢliwia jednoczesne wykony-

wanie setek ămikroodgaĠńzieŌó od-

chodzĺcych od pionowego bĺdŠ po-

ziomego odwiertu studni. Technika 

zapewnia peĠny dostńp do podstawo-

wego otworu wiertniczego w przy-

szĠoŖci, podnosi wydajnoŖļ dwu-  

a nawet dziesińciokrotnie w por·wna-

niu do najnowszych technik oraz 

umoŢliwia zakoŌczenie prac od 40 

do 80 dni wczeŖniej niŢ w przypadku 

uŢycia wielostronnych technologii 

wykonywania studni. 

Dzińki wsparciu, jakie zapewnia 

instrument MŕP, przedsińbiorstwo 

zamierza dalej rozwijaļ technologiń, 

a takŢe dowieŖļ potencjalnym klien-

tom jej sprawnoŖci i efektywnoŖci 

Ŗrodowiskowej. Warto siń z pewno-

Ŗciĺ zainteresowaļ, gdyŢ szczelino-

wanie jest obecnie wykorzystywane 

w 160 000 studni na caĠym Ŗwiecie. 

Nadzieja na technikń, kt·ra podnie-

sie wydajnoŖļ, pozwoli uniknĺļ za-

nieczyszczenia miliard·w litr·w 

czystej wody i obniŢy ryzyko trzń-

sieŌ ziemi w nastńpstwie wtryskiwa-

nia zanieczyszczonej wody do grun-
tu, moŢe wstrzĺsnĺļ sektorem. 

Nick Barnett z Octopus Completions 

omawia ten potencjaĠ, wyniki stu-

dium wykonalnoŖci fazy 1 i plany 

komercjalizacji. 

Na czym polega wyŢszoŖļ waszej 

technologii od jej alternatyw? 

Nick Barnett: Octopus wierci r·wno-

czeŖnie setki mikroodgaĠńzieŌ, elimi-

nujĺc w ten spos·b straty czasu na 

wielokrotne zmiany narzńdzi oraz 

schodzenie do studni i wychodzenie 

z niej. Po zakoŌczeniu, gĠ·wna studnia 

(odwiert podstawowy) jest przepusto-

wa, zapewniajĺc Ġatwy dostńp na po-

trzeby przyszĠych interwencji. Nie ma 

potrzeby stosowania dodatkowo wody 

czy materiaĠ·w, co eliminuje caĠe to 

dodatkowe obciĺŢenie lokalnych dr·g  

i ryzyko wstrzĺs·w podziemnych. Roz-

prawia siń takŢe z widmem zanieczysz-

czenia ð i dalszym obciĺŢeniem sieci 

drogowych ð kiedy woda zanieczysz-

czona po szczelinowaniu musi zostaļ 

przemieszczona.  

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/ite

ms/ekologiczna-i-efektywna-

alternatywa-wobec-szczelinowania-

hydraulicznego-ktora-moze-zapobiec-

trzesieniom-ziemi 

şr·dĠo: CORDIS 
É Unia Europejska, 2017 

http://cordis.europa.eu/  

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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Narodowe Centrum BadaŌ i Rozwoju 

(NCBR) uruchamia dwa Fundusze Fun-

duszy, kt·re w najbliŢszych latach na 

inwestycje przeznaczĺ 2 mld zĠotych - 

ogĠoszono w Warszawie. Zadaniem 

funduszy NCBR CVC i NCBR VC jest 

wykreowanie rynku inwestycji techno-

logicznych. 

Dwa fundusze ð NCBR VC i NCBR 

CVC ð majĺ za zadanie z jednej strony 

efektywnie rozdysponowywaļ Ŗrodki 

unijne, a z drugiej aktywnie wĠĺczyļ 

korporacje i inwestor·w indywidual-

nych w finansowanie polskich projek-

t·w technologicznych. 

"KĠadziemy fundamenty pod system 

komercjalizacji projekt·w B+R z wyko-

rzystaniem instrument·w finansowych. 

To waŢne dopeĠnienie stworzonego 

przez NCBR ekosystemu wspierania 
polskich projekt·w technologicznych 

na wszystkich etapach rozwoju" ð po-

wiedziaĠ wiceminister nauki i szkolnic-

2 mld zĠ dla polskich innowacji - dziłki dw·m funduszom 

NCBR  

XII FLOœ: EfektywnoŔĺ Ŕrodowiskowa ð praktyczne aspekty 

realizacji projekt·w 

Przed nami kolejna, XII juŢ edycja Fo-

rum Lider·w Ochrony ŕrodowiska. 

Tym razem spotkanie poŖwińcone 

bńdzie efektywnoŖci Ŗrodowiskowej,  

a wizyta studyjna odbńdzie siń na tere-

nie Polskich ZakĠad·w Lotniczych Sp.  

z o.o. w Mielcu. 

W ramach tematu przewodniego XII 

FLOŕ, w myŖl zasady ăpraktycy-

praktykomó uczestnicy dzieliļ siń 

bńdĺ doŖwiadczeniami oraz spr·bujĺ 

odpowiedzieļ na pytanie: jak wpĠy-

nĺļ na poprawń efektywnoŖci Ŗro-

dowiskowej przedsińbiorstwa? 

Praktycy z r·Ţnych branŢ zaprezen-

tujĺ metody i efekty realizacji kon-

kretnych projekt·w Ŗrodowisko-

wych, w tym w zakresie redukcji 

zuŢycia energii, wody, substancji nie-

bezpiecznych w procesach technolo-

gicznych, czy efektywnej gospodarce 

odpadami aby zmniejszyļ wpĠyw za-

kĠadu na Ŗrodowisko. 

Jakie sĺ korzyŖci udziaĠu we FLOŕ? 

¶ Wzrost ŖwiadomoŖci nt. efek-

tywnoŖci energetycznej 
przedsińbiorstwa. 

¶ Identyfikacja zagroŢeŌ oddzia-

Ġywania na Ŗrodowisko. 

¶ Zwińkszenie kontroli nad 

zuŢyciem energii oraz zaso-

b·w naturalnych. 

¶ Podstawy do wdroŢenia poli-

tyki Ŗrodowiskowej. 

¶ Optymalizacja proces·w 

ekologicznych w przedsiń-

biorstwie. 

¶ Wymiana doŖwiadczeŌ i do-

brych praktyk. 

¶ Umocnienie wizerunku no-

woczesnej i proekologicznej 

firmy. 

Szczeg·Ġowe informacje na temat XII 

FLOŕ, program oraz formularz zgĠo-

szeniowy dostńpne sĺ na oficjalnej 

stronie Forum www.forum-flos.pl 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

tems/xii-flos-efektywnosc-

srodowiskowa-praktyczne-aspekty-

realizacji-projektow 

twa wyŢszego Piotr DardziŌski. 

DodaĠ, Ţe uruchomione mechanizmy 

sĺ "dosyļ rzadkie na polskim rynku". 

Jego zdaniem powoĠanie funduszy to 

"dobry komunikat" dla firm, kt·re 

rozpoczńĠy dziaĠalnoŖļ innowacyjnĺ 

w kaŢdej z branŢ. 

NCBR VC (z ang. Venture Capital) to 

Fundusz Funduszy powstaĠy na mocy 

umowy podpisanej mińdzy NCBR  

a sp·Ġkami VC3.0 sp. z o.o. i FinCrea 

TFI S.A. NCBR VC bńdzie dyspono-

waĠ sumĺ 1,1 mld zĠ na inwestycje,  

z czego co najmniej poĠowa Ŗrod-

k·w bńdzie pochodziĠa od inwesto-

r·w prywatnych. To pierwszy polski 

profesjonalny inwestor instytucjonal-

ny, kt·ry systemowo zapewni finan-

sowanie dla funduszy typu VC. Sp·Ġ-

ki, z kt·rymi zawarto umowń, bńdĺ 
zarzĺdzaĠy powoĠanym Funduszem 

Funduszy i budowaĠy portfel najlep-

szych funduszy VC, kt·re zainwestu-

jĺ w maĠe i Ŗrednie firmy o profilu 

technologicznym z wysokim poten-

cjaĠem rozwoju. 

Z kolei NCBR CVC (z ang. Corporate 

Venture Capital) to efekt umowy za-

wartej pod koniec grudnia zeszĠego 

roku mińdzy NCBR a Polskim Fundu-

szem Rozwojowym i BGK TFI. ğĺcz-

ne Ŗrodki na inwestycje z tego Fundu-

szu Funduszy wynoszĺ 880 mln zĠ ð 

poĠowa Ŗrodk·w pochodzi z NCBR, 

druga poĠowa jest wkĠadem inwesto-

r·w korporacyjnych.  

CaĠy artykuĠ:  

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/i

tems/id-2-mld-zl-dla-polskich-

innowacji-dzieki-dwom-funduszom-

ncbr-2420 

şr·dĠo: PAP 

https://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/3.0/pl/
http://www.forum-flos.pl
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/xii-flos-efektywnosc-srodowiskowa-praktyczne-aspekty-realizacji-projektow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/xii-flos-efektywnosc-srodowiskowa-praktyczne-aspekty-realizacji-projektow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/xii-flos-efektywnosc-srodowiskowa-praktyczne-aspekty-realizacji-projektow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/xii-flos-efektywnosc-srodowiskowa-praktyczne-aspekty-realizacji-projektow
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/id-2-mld-zl-dla-polskich-innowacji-dzieki-dwom-funduszom-ncbr-2420
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/id-2-mld-zl-dla-polskich-innowacji-dzieki-dwom-funduszom-ncbr-2420
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/id-2-mld-zl-dla-polskich-innowacji-dzieki-dwom-funduszom-ncbr-2420
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/id-2-mld-zl-dla-polskich-innowacji-dzieki-dwom-funduszom-ncbr-2420
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Resort nauki chce powoĠaĺ Narodowy Instytut 

Technologiczny  

z wĠasnej inicjatywy lub na wniosek 

ministra nadzorujĺcego po uprzed-

nim zasińgnińciu opinii dyrektora 

lub rady naukowej instytutu, kt·ry 

ma zostaļ wĠĺczony. 

NIT ma byļ finansowany ze Ŗrod-

k·w z dotacji podstawowych - 

tych, kt·re do tej pory otrzymywa-

Ġy poszczeg·lne instytuty. Na kon-

to NIT trafiĺ teŢ Ŗrodki, kt·re 

otrzymujĺ pozostaĠe instytuty, 

kt·re jednak nie wejdĺ w skĠad 

NIT (a kt·re stopniowo bńdĺ 

otrzymywaĠy coraz mniejsze dota-

cje). W 2021 r. zostanĺ ich pozba-

wione wszystkie IB poza tymi, kt·-

re zajmujĺ siń ochronĺ zdrowia 

(jest to 16 instytut·w nadzorowa-

nych przez ministra zdrowia i trzy - 

przez ministra obrony narodowej). 

W konsekwencji tych zmian od 

2021 r., po przejńciu przez NIT 

caĠej dotacji statutowej (opr·cz tej 

otrzymywanej przez instytuty  

o profilu medycznym) nowy insty-

tut otrzyma na dziaĠalnoŖļ dodat-

kowo ok. 335 mln zĠ w skali roku - 

wynika z oceny skutk·w regulacji 

przygotowanej przez resort nauki. 
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PowoĠanie Narodowego Instytutu Tech-

nologicznego (NIT), w skĠad kt·rego 

wejdzie kilkadziesiĺt instytut·w badaw-

czych, przewiduje projekt ustawy przy-

gotowany przez resort nauki. NIT ma 

prowadziļ badania naukowe i prace 

rozwojowe w dziedzinach prioryteto-

wych dla Polski. 

DziaĠalnoŖļ NIT bńdzie nadzorowaĠ 

minister nauki. 

Jak czytamy w projekcie, ăcelem NIT 

jest prowadzenie badaŌ naukowych,  

i prac rozwojowych szczeg·lnie waŢ-

nych dla realizacji polityki gospodarczej, 

naukowej,  naukowo-technicznej  

i innowacyjnej paŌstwa, okreŖlonej  

w strategiach rozwoju i Krajowym Pro-

gramie BadaŌó. 

NIT, Ġĺczĺc potencjaĠ mniejszych obec-

nie dziaĠajĺcych oŖrodk·w, ma ð zgod-
nie z zaĠoŢeniami autor·w projektu ð 

m.in. uĠatwiļ prowadzenie jednolitej 

polityki rzĺdowej w dziedzinie innowa-

cyjnoŖci, zwińkszyļ szanse polskich nau-

kowc·w na mińdzynarodowe granty, 

poprawiļ efektywnoŖļ w uzyskiwaniu 

patent·w oraz podnieŖļ odsetek za-

trudnianych w instytutach zagranicznych 

badaczy. Podstawowĺ jednostkĺ organi-

zacyjnĺ NIT bńdĺ instytuty zgrupowane 

w centra kompetencji, obejmujĺce ob-

szary dziaĠalnoŖci ujńte w statucie NIT. 

Nie wszystkie instytuty bńdĺ musiaĠy 

znaleŠļ siń w ich ramach. 

Obecnie w Polsce funkcjonuje 114 in-

stytut·w badawczych, m.in. Instytut 

Meteorologii i Gospodarki Wodnej - 

PIB, Instytutu Matki i Dziecka, Naukowa 

i Akademicka Sieļ Komputerowa 

(NASK), PaŌstwowy Instytut Geologicz-

ny ð PIB, nadzorowanych przez 16 mini-

str·w (np. obrony, zdrowia, rozwoju). 

Instytuty prowadzĺ prace badawcze  

w niemal wszystkich obszarach nauki. 

KaŢdy z nich posiada wĠasnĺ osobowoŖļ 

prawnĺ. 

W projekcie wymieniono 35 instytut·w, 

kt·re zostanĺ wĠĺczone do NIT 

(wszystkie podlegajĺ obecnie Minister-

stwu Rozwoju). Z dniem wejŖcia w 

Ţycie ustawy o NIT stracĺ one osobo-

woŖļ prawnĺ. NIT ma przejĺļ zar·wno 

pracownik·w, mienie, jak i naleŢnoŖci 

oraz zobowiĺzania instytut·w, kt·re 

zostanĺ wĠĺczone w jego struktury. 

Wiceminister nauki Piotr DardziŌski 

powiedziaĠ PAP, Ţe do tej grupy mogĺ 

doĠĺczyļ kolejne instytuty jeszcze  

w czasie prac legislacyjnych nad ustawĺ. 

Po powoĠaniu NIT-u procedura wĠĺcza-
nia kolejnych instytut·w bńdzie dokony-

wana w drodze rozporzĺdzenia, a nie 

ustawĺ - poinformowaĠ wiceminister. 

Bńdzie to mogĠa zrobiļ Rada Ministr·w 

Jako miejsce siedziby NIT autorzy 

projektu zaproponowali Warszawń. 

Na czele NIT ma stanĺļ prezes 

(powoĠywany przez ministra nauki)  

i najwyŢej pińciu wiceprezes·w. Przy 

prezesie NIT bńdzie dziaĠaļ kolegium 

doradc·w skĠadajĺce siń z pińtnastu 

czĠonk·w, w tym dziesińciu przedsta-

wicieli Ŗrodowiska spoĠeczno-

gospodarczego lub finansowego i piń-

ciu aktywnych zawo-

dowo naukowc·w. 

W myŖl projektu na 

czele NIT stanie 

opr·cz prezesa rada, 

zĠoŢona z czterech 

czĠonk·w (ds. infor-

matyzacji, nauki, 

rozwoju regionalne-

go i szkolnictwa wyŢ-
szego). WskaŢĺ ich 

odpowiedni ministro-

wie, a powoĠa - mini-

ster rozwoju. Rada 

bńdzie m.in. zatwier-

dzaļ roczne plany 

dziaĠalnoŖci instytucji 

i opiniowaļ jej rocz-

ne plany i sprawoz-

dania finansowe. Na 

jej czele stanie przewodniczĺcy powo-

Ġany przez ministra wĠaŖciwego ds. 

gospodarki. 

Wprowadzenie ustawy o NIT wymaga 

zmiany kilkunastu innych ustaw - m.in. 

o zasadach finansowania nauki, o Pol-

skiej Akademii Nauk czy Prawo  

o szkolnictwie wyŢszym. 

Zgodnie z zapisami projektu NIT ma 

rozpoczĺļ dziaĠalnoŖļ 1 stycznia 2018 

r.; czńŖļ zapis·w ustawy ma jednak 

wejŖļ w Ţycie p·Šniej, a czńŖļ wcze-

Ŗniej - 1 paŠdziernika 2017 r. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/it

ems/resort-nauki-chce-powolac-

narodowy-instytut-technologiczny 

şr·dĠo: PAP 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  

ăNIT ma byĻ finansowany ze ŕrodk·w z dotacji 

podstawowych - tych, kt·re do tej pory 

otrzymywaġy poszczeg·lne instytuty. Na konto NIT 

trafiĹ teţ ŕrodki, kt·re otrzymujĹ pozostaġe 

instytuty, kt·re jednak nie wejdĹ w skġad NIT (a 

kt·re stopniowo bŃdĹ otrzymywaġy coraz mniejsze 

dotacje).  

W 2021 r. zostanĹ ich pozbawione wszystkie IB 

poza tymi, kt·re zajmujĹ siŃ ochronĹ zdrowia.ó 

https://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/3.0/pl/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/resort-nauki-chce-powolac-narodowy-instytut-technologiczny
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/resort-nauki-chce-powolac-narodowy-instytut-technologiczny
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/resort-nauki-chce-powolac-narodowy-instytut-technologiczny


 

CC BY-NC-SA 3.0 PL 

NEWSLETTER CENERG   
Str. 8 

Projekt ustawy o Narodowym Instytu-

cie Technologicznym (NIT) powinien 

byļ wycofany lub radykalnie zmodyfiko-

wany - uwaŢa Rada GĠ·wna Instytut·w 

Badawczych (RGIB). OdniosĠa siń w ten 

spos·b do pomysĠu zmian organizacyj-

nych dot. instytut·w badawczych, za-

proponowanych przez resort nauki. 

PowoĠanie NIT, w skĠad kt·rego wej-

dzie kilkadziesiĺt instytut·w badaw-

czych, przewiduje projekt ustawy przy-

gotowany przez resort nauki. NIT ma 

prowadziļ badania naukowe i prace 

rozwojowe w dziedzinach prioryteto-

wych dla Polski.  

Obecnie w Polsce funkcjonuje 114 

instytut·w badawczych, nadzorowa-

nych przez 16 ministr·w. (é)W pro-

jekcie wymieniono 35 instytut·w, kt·re 

zostanĺ wĠĺczone do NIT. Po wejŖciu 
ustawy w Ţycie instytuty te stracĺ oso-

bowoŖļ prawnĺ. 

"Projekt ustawy o Narodowym Instytu-

cie Technologicznym powinien byļ 

wycofany lub radykalnie zmodyfikowa-

ny, poniewaŢ w obecnym ksztaĠcie mo-

Ţe ograniczyļ tworzenie nowych pol-

skich rozwiĺzaŌ sĠuŢĺcych poprawie 

bezpieczeŌstwa paŌstwa" - czytamy  

w opinii RGIB do projektu ustawy  

o NIT. 

WedĠug Rady lepszym rozwiĺzaniem 

byĠoby utworzenie Sieci Instytut·w 

Badawczych "z zachowaniem osobowo-

Ŗci prawnej i toŢsamoŖci instytut·w 

wchodzĺcych w skĠad takiej struktury". 

"Pr·ba wdroŢenia tego pomysĠu nie 

pociĺgaĠaby za sobĺ praktycznie Ţadne-

go ryzyka" - zauwaŢyĠ w rozmowie  

z PAP przewodniczĺcy RGIB, prof. 

Leszek Rafalski. 

Projekt ustawy przewiduje, Ţe instytuty 

badawcze, kt·re znajdĺ siń poza NIT,  

w ciĺgu pińciu lat (do 2021 r.) stracĺ 

finansowanie statutowe (zostanie ono 

przeznaczone na dziaĠalnoŖļ NIT). Wy-

jĺtkiem bńdĺ te, kt·re zajmujĺ siń 

ochronĺ zdrowia - czyli 16 instytut·w 

nadzorowanych przez ministra zdrowia 

i trzy - przez ministra obrony narodo-

wej. RGIB uwaŢa jednak, Ţe wszystkie 

jednostki naukowe powinny mieļ taki 

sam dostńp do Ŗrodk·w przeznaczo-

nych na badania i wdroŢenia. 

"Projekt ustawy o NIT dyskryminuje 

wińkszoŖļ instytut·w badawczych. Nie 

moŢna ograniczaļ finansowania Ŗrod-

k·w na dziaĠalnoŖļ statutowĺ, niezbńd-

nych do realizacji badaŌ wyprzedzajĺ-

cych tylko dla pewnej grupy instytut·w, 
poniewaŢ instytuty niezaleŢnie od pod-

legĠoŖci resortowej powinny prowadziļ 

badania wyprzedzajĺce" - czytamy  

w opinii RGIB. 

Badania wyprzedzajĺce to takie, na 

kt·re instytuty nie majĺ najczńŖciej 

zewnńtrznego finansowania. "Na takim 

Rada GĠ·wna Instytut·w Badawczych krytycznie nt. 

projektu ustawy o NIT  

etapie poszukiwany jest dobry kieru-

nek badawczy, kt·ry p·Šniej m·gĠby 

zaowocowaļ wdroŢeniami" - wyja-

Ŗnia prof. Rafalski. 

Rada zauwaŢa teŢ, Ţe pozbawienie 

instytut·w badawczych Ŗrodk·w na 

dziaĠalnoŖļ statutowĺ oznacza  

w rzeczywistoŖci uniemoŢliwienie 

wdroŢeŌ i komercjalizacji badaŌ, co 

"pozostaje w sprzecznoŖci prawnej  

z okreŖleniem kategoryzacji jedno-

stek naukowych przez KEJN 

(Komitet Ewaluacji Jednostek Nauko-

wych - przyp. PAP)". 

Czy instytuty, kt·re znajdĺ siń poza 

NIT-em, bńdĺ w stanie dalej funkcjo-

nowaļ bez dotacji podstawowej? 

"Jest to szantaŢ: albo wejdziecie do 

NIT, albo bńdziecie mieli gĠod·wkń" - 

podsumowaĠ prof. 
Rafalski. Jak zazna-

czyĠ, instytuty te 

"poradzĺ sobie, 

choļ bńdĺ miaĠy 

gorszĺ sytuacjń". 

WedĠug RGIB 

wĠĺczenie instytu-

t·w badawczych 

w NIT spowoduje 

utratń ich pozycji i 

marki w Polsce i 

w Europie oraz 

ograniczy bezpo-

Ŗredniĺ wsp·Ġpra-

cń z przedsińbiorcami. W konse-

kwencji obniŢyļ siń moŢe efektyw-

noŖļ zar·wno przedsińbiorstw, jak  

i samych instytut·w. 

"Obecnie dziaĠalnoŖļ przemysĠowych 

instytut·w badawczych jest bardzo 

efektywna ze wzglńdu na: codziennĺ 

wsp·Ġpracń z przedsińbiorstwami  

w ramach realizacji projekt·w ba-

dawczych w skali laboratoryjnej, 

pilotaŢowej i przemysĠowej; znajo-

moŖļ technologii Ŗwiatowych; posia-

danie instalacji pilotaŢowych i unikal-

nej aparatury badawczej; dysponowa-

nie kadrĺ naukowc·w ð specjalist·w 

bńdĺcych uznanymi liderami w okre-

Ŗlonych dziedzinach nauki przemysĠo-

wej" - czytamy w piŖmie RGIB. 

Po wĠĺczeniu do NIT-u czńŖci insty-

tut·w utracĺ one swojĺ osobowoŖļ 

prawnĺ. WedĠug rady spowoduje to 

wstrzymanie dziaĠalnoŖci akredyto-

wanych laboratori·w i uniemoŢliwi 

prowadzenie dziaĠalnoŖci certyfikacyj-

nej. "Tysiĺce certyfikat·w, umoŢli-

wiajĺcych legalne wprowadzanie 
wyrob·w do obrotu, stracĺ waŢnoŖļ. 

Certyfikowani przez instytuty produ-

cenci - w Polsce oraz na obszarze 

Unii Europejskiej ð nie bńdĺ mogli 

wprowadzaļ swoich produkt·w (np. 

budowlanych, przemysĠowych, woj-

skowych, farmaceutycznych) na rynek" 

- czytamy w stanowisku RGIB. 

"Zaniepokojeni mogĺ czuļ siń zar·wno 

pracownicy instytut·w badawczych, 

kt·re majĺ byļ wĠĺczone do NIT-u, jak 

i ci, kt·rzy pozostanĺ poza megainsty-

tutem" - twierdzi prof. Rafalski.  

W instytutach, kt·re zostanĺ wĠĺczone 

do NIT, mogĺ nastĺpiļ zwolnienia  

w administracji i zmniejszenie wynagro-

dzeŌ - spekuluje profesor. Obecnie 

wynagrodzenia w poszczeg·lnych insty-

tutach bardzo siń r·Ţniĺ - prof. Rafalski 

spodziewa siń jednak, Ţe w NIT moŢe 

obowiĺzywaļ "jednolity taryfikator". 

MoŢe siń teŢ pogorszyļ sytuacja pra-

cownik·w w instytutach poza NIT-em - 

gdyŢ do 2021 r. planowane jest wyga-

szanie dotacji statutowej dla instytu-

t·w. 
Instytuty badaw-

cze wĠĺczone do 

NIT utracĺ na 

mocy ustawy 

uprawnienia do 

nadawania stopni 

naukowych dok-

tora i doktora 

habilitowanego. 

"Tym samym 

przestanĺ peĠniļ 

silnĺ rolń nauko-

wĺ" - uwaŢa 

przewodniczĺcy 

RGIB. Brak moŢliwoŖci nadawania stop-

ni naukowych - w ocenie rady - moŢe 

negatywnie wpĠynĺļ na poziom badaŌ 

naukowych w Polsce i ich konkurencyj-

noŖļ w wymiarze mińdzynarodowym. 

W uzasadnieniu do ustawy o NIT mini-

sterstwo nauki zauwaŢa, Ţe instytuty 

badawcze sĺ pod wieloma wzglńdami 

nieefektywne, i Ţe np. 37 instytut·w ma 

wyŢsze przychody z wynajmu nierucho-

moŖci, niŢ ze sprzedaŢy usĠug badawczo 

rozwojowych. "Informacja ta jest 

przedstawiona nierzetelnie, poniewaŢ 

przychody wszystkich instytut·w ba-

dawczych z wynajmu nieruchomoŖci  

w 2015 r. wyniosĠy zaledwie 4,9 proc." 

- podkreŖliĠa w swoim piŖmie RGIB. 

MNiSW wskazaĠo teŢ, Ţe wiele instytu-

t·w badawczych jest zupeĠnie nieaktyw-

nych w uzyskiwaniu patent·w - 32  

z nich w latach 2009-2015 nie uzyskaĠo 

Ţadnego. 

"Patenty nie sĺ w tej chwili, w nowo-

czesnym kraju, odpowiednim wskaŠni-

kiem skutecznoŖci, bo czasami nie war-

to patentowaļ, tylko sprzedawaļ wie-
dzń, czyli know-how" - powiedziaĠ prof. 

Rafalski. 

CaĠy artykuĠ: 
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şr·dĠo: PAP  

ăwġĹczeniu do NIT-u czŃŕci instytut·w 

utracĹ one swojĹ osobowoŕĻ prawnĹ. 

Wedġug rady spowoduje to 

wstrzymanie dziaġalnoŕci 

akredytowanych laboratori·w  

i uniemoţliwi prowadzenie dziaġalnoŕci 

certyfikacyjnejó.  

https://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/3.0/pl/
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rada-glowna-instytutow-badawczych-krytycznie-nt-projektu-ustawy-o-nit
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rada-glowna-instytutow-badawczych-krytycznie-nt-projektu-ustawy-o-nit
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rada-glowna-instytutow-badawczych-krytycznie-nt-projektu-ustawy-o-nit
https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/items/rada-glowna-instytutow-badawczych-krytycznie-nt-projektu-ustawy-o-nit
http://cordis.europa.eu/


 

CC BY-NC-SA 3.0 PL 

Gowin: EIT+ stanie sił waŢnym elementem Narodowego 

Instytutu Technologicznego  

dowego Centrum BadaŌ i Rozwoju 

na konkretne zadania zwiĺzane  

z polskĺ gospodarkĺ, ale liczymy teŢ 

na wsp·Ġpracń z biznesem" ð po-

wiedziaĠ wicepremier. 

Wiceminister nauki Piotr DardziŌ-

ski podkreŖliĠ, Ţe EIT+ bńdzie jed-

nym z filar·w Narodowego Instytu-

tu Technologicznego. 

"To bńdzie nowy spos·b zorganizo-

wania wsp·Ġpracy pomińdzy 116 

instytutami badawczymi. Ustawa  

o NIT jest juŢ procedowana i mam 

nadziejń, Ţe od stycznia 2018 r. 

bńdzie obowiĺzywaļ. Do tego czasu 

bńdziemy siń przyglĺdaļ temu, co 

siń dzieje w EIT+, bo ten instytut 

moŢe byļ wzorcem, jak organizo-

waļ prace badawcze" ð m·wiĠ Dar-

dziŌski. 
WyjaŖniĠ, ze sp·Ġka zostaĠa zre-

strukturyzowana i jej obecny bilans 

jest dodatni, a po powoĠaniu Naro-

dowego Instytutu Technologiczne-

go stanie siń czńŖciĺ ăwińkszego 

organizmuó. 

ăW ramach NIT wszystkie instytuty 

bńdĺ posiadaĠy takĺ bazowĺ dotacjń 

statutowĺ, kt·ra bńdzie im gwaran-

towaĠa prowadzenie tzw. BadaŌ 
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Wicepremier JarosĠaw Gowin zapo-

wiedziaĠ, Ţe WrocĠawskie Centrum 

BadaŌ EIT+ stanie siń waŢnym ele-

mentem tworzonego Narodowego 

Instytutu Technologicznego. Skarb 

PaŌstwa przejĺĠ wszystkie udziaĠy  

w tej sp·Ġce. 

Wicepremier i szef resortu nauki  

i szkolnictwa wyŢszego JarosĠaw Go-

win podczas konferencji prasowej 

podkreŖliĠ, Ţe rzĺd konsekwentnie 

buduje pomost dla wsp·Ġpracy pomiń-

dzy gospodarkĺ a naukĺ, co ma po-

m·c w realizacji planu odpowiedzial-

nego rozwoju. 

"EIT+ jest perĠĺ w koronie polskich 

instytut·w badawczych. DziŖ rozpo-

czyna siń dla niego nowa faza. Jestem 

przekonany, Ţe stanie siń waŢnym 

elementem Narodowego Instytutu 
Technologicznego, kt·ry powstanie  

w oparciu o potencjaĠ rozporoszo-

nych jeszcze instytut·w badawczych" 

ð powiedziaĠ Gowin. 

PodkreŖliĠ, Ţe przejńcie udziaĠ·w  

w sp·Ġce przez Skarb PaŌstwa jest 

szansĺ dalszego rozwoju EIT+ oraz 

miasta i regionu. 

"Planujemy r·Ţne formy finansowania 

badaŌ. ŕrodki bńdĺ pochodziļ z Naro-

wyprzedzajĺcych - czyli tych, kt·re 

poprzedzajĺ zam·wienie od biznesuó 

ð powiedziaĠ DardziŌski.Prezydent 

WrocĠawia RafaĠ Dutkiewicz podkre-

ŖliĠ, Ţe dla takich przedsińwzińļ jak 

EIT + nie ma lepszego wĠaŖciciela, niŢ 

Skarb PaŌstwa. ăPrzedsińwzińcia 

innowacyjne o charakterze badaw-

czo rozwojowym potrzebujĺ trzech 

Šr·deĠ finansowania ð to granty na 

badania naukowe zdobywane  

w konkursach, pieniĺdze pozyskiwa-

ne z rynku oraz fundusze z sektora 

publicznego. To wszystko zostanie 

zapewnione dzińki funkcjonowaniu 

EIT + w strukturach Narodowego 

Instytutu Technologicznegoó ð po-

wiedziaĠ prezydent. Dutkiewicz do-

daĠ, Ţe starania o pomoc paŌstwa  

w dziaĠalnoŖci EIT+ trwaĠy od dawna. 
ăTe starania rozpoczńliŖmy za po-

przedniego rzĺdu. DziŖ udaĠo siń je 

w dobrym tempie zrealizowaļó ð 

m·wiĠ prezydent. 

CaĠy artykuĠ: 
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Resort nauki zacieŔnia wsp·Ġpracł z niemieckim 

Towarzystwem Fraunhofera  

Resort nauki zacieŖnia wsp·Ġpracń  

z niemieckim Towarzystwem Fraun-

hofera. "Ta niemiecka organizacja 

badawcza jest dla nas inspiracjĺ przy 

tworzeniu Narodowego Instytutu 

Technologicznego" ð powiedziaĠ PAP 

wiceminister nauki i szkolnictwa wyŢ-

szego Piotr DardziŌski. 

PowstaĠe w 1949 roku Towarzystwo 

Fraunhofera skupia niemal 70 niemiec-

kich organizacji naukowych. W roz-

mowie z PAP DardziŌski podkreŖliĠ, 

Ţe towarzystwo to efektywnie wyko-

rzystuje Ŗrodki, rozwija kariery i bu-

duje trwaĠĺ wsp·Ġpracń mińdzy naukĺ 

i biznesem, a nawet poŖredniczy miń-

dzy uczelniami. 

Przedstawiciele ministerstwa Nauki  

i Szkolnictwa WyŢszego i prezes To-

warzystwa Fraunhofera, prof. Rei-
mund Neugebauer, rozmawiali pod-

czas trwajĺcych w Niemczech, naj-

wińkszych targ·w przemysĠowych 

Ŗwiata - Hannover Messe 2017. Na 

spotkaniu m·wiono m.in. o polskich 

planach zwiĺzanych z tworzeniem 

Narodowego Instytutu Technologicz-

nego (NIT). Ministerstwo nauki chce 

powoĠaļ NIT jako jednostkń konso-

lidujĺcĺ potencjaĠ polskich instytu-

t·w badawczych. Projekt ustawy 

dot. NIT znajduje siń w fazie kon-

sultacji. 

"CzńŖļ rozwiĺzaŌ dotyczĺcych Na-

rodowego Instytutu Technologicz-

nego podejrzeliŖmy u Niemc·w" ð 

powiedziaĠ wiceminister. Jak zazna-

czyĠ, "Fraunhofer jest jednym  

z najlepszych projekt·w organiza-

cyjnych, jeŖli chodzi o ksztaĠtowanie 

struktury badaŌ, kt·re dedykowane 

sĺ gospodarce". 

Podczas spotkania w Hannowerze 

m·wiono teŢ o wsp·Ġpracy strony 

polskiej z Towarzystwem Fraunho-

fera. "Po pierwsze chcielibyŖmy -  

w ramach konkursu organizowane-

go przez Narodowe Centrum Ba-
daŌ i Rozwoju - nawiĺzaļ wsp·Ġpra-

cń w systemie dwa plus dwa. To 

znaczy, Ţe do konkursu przystńpuje 

konsorcjum zĠoŢone z instytutu  

i jednej firmy niemieckiej oraz  

z instytutu i firmy polskiej. Taki 

konkurs chcielibyŖmy w miarń szyb-

ko ogĠosiļ, jeszcze pewnie w pierw-

szym p·Ġroczu 2017 r." - zapowie-

dziaĠ DardziŌski. 

Kolejnym elementem wsp·Ġpracy 

mogĺ byļ ekspertyzy. "Przygotowujĺc 

reformń instytut·w badawczych, czyli 

konsolidujĺc je w ramach Narodowe-

go Instytutu Technologicznego, 

chcielibyŖmy skorzystaļ ze Ŗrodk·w, 

kt·re sĺ zarezerwowane w Ŗrodkach 

europejskich i dedykowane sĺ pra-

com analitycznym" - m·wiĠ wicemini-

ster. 

Jak wyjaŖniĠ, Ŗrodki te moŢna wyko-

rzystaļ po to, by zamawiaļ eksperty-

zy zewnńtrzne. Analiza miaĠaby doty-

czyļ sposobu przebiegu procesu 

konsolidacji polskich instytut·w, zaŖ 

wŖr·d ekspert·w, kt·rzy takie prace 

analityczne mogliby wykonaļ, sĺ eks-

perci Towarzystwa Fraunhofera. 
CaĠy artykuĠ:  
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Gowin: budowanie pomost·w z gospodarkĸ jednym z filar·w 

reform polskiej nauki  

Polska nauka i uczelnie przechodzĺ 

teraz fazń gĠńbokich reform. Jednym  

z filar·w tych reform jest budowanie 

pomost·w mińdzy Ŗwiatem nauki  

a gospodarki ð powiedziaĠ w Hanowe-

rze wicepremier, minister nauki i szkol-

nictwa wyŢszego JarosĠaw Gowin. 

Gowin, wsp·lnie m.in. z premier Beatĺ 

SzydĠo, na targach Hannover Messe 

otworzyĠ polskie stoisko SciTech,  

w kt·rym promowane sĺ polskie inno-

wacyjne badania. 

Szef resortu nauki w czasie otwarcia 

stoiska przypomniaĠ, Ţe rzĺdowa stra-

tegia na rzecz odpowiedzialnego roz-

woju, zakĠada inteligentnĺ industrializa-

cjń Polski oraz skierowanie polskiej 

gospodarki na drogń innowacyjnoŖci. 

ăTo nie mogĠoby siń udaļ, gdyby polska 

gospodarka - i mam nadziejń, Ţe takŢe 
w przyszĠoŖci Ŗwiatowa czy europejska 

gospodarka - nie byĠa w wińkszym niŢ 

do tej pory stopniu oparta na dorobku 

polskich naukowc·wó - oceniĠ. 

ZaznaczyĠ, Ţe polska nauka i polskie 

uczelnie przechodzĺ teraz ăfazń gĠńbo-

kich reformó. ăJednym z filar·w tych 

reform jest budowanie pomost·w 

mińdzy Ŗwiatem nauki a gospodarkió - 

powiedziaĠ. 

Wicepremier przypomniaĠ, Ţe wŖr·d 

zmian, kt·re majĺ pomagaļ w rozwija-

niu powiĺzaŌ na linii nauka ð przemysĠ, 

sĺ m.in. nowe zasady finansowania 

uczelni. Teraz wińkszy nacisk kĠadzie 

siń na wsp·Ġpracń uczelni z gospodar-

kĺ. Poza tym, jak dodaĠ Gowin, od  

1 stycznia 2017 r. obowiĺzuje ustawa  

o innowacyjnoŖci, kt·ra stwarza caĠy 

szereg zachńt do wzajemnej wsp·Ġpra-

cy - i po stronie naukowc·w, i po 

stronie przedsińbiorc·w. Kolejnym 

krokiem w stronń budowania pomo-

st·w mińdzy naukowcami i przedsiń-

biorcami ma byļ przyjńta w ubiegĠym 

tygodniu przez Sejm ustawa o dokto-

ratach wdroŢeniowych. 

JarosĠaw Gowin powiedziaĠ, Ţe w tej 

chwili Polska jest w pierwszej dwu-

dziestce kraj·w Ŗwiata, jeŖli chodzi  

o poziom osiĺgnińļ naukowych. 

ăJestem przekonany, Ţe dzińki dziaĠa-

niom rzĺdu pani premier SzydĠo, dzińki 

strategii na rzecz odpowiedzialnego 

rozwoju, dzińki reformom polskich 

instytut·w i uczelni jesteŖmy w stanie 

w ciĺgu najbliŢszych lat zbliŢyļ siń do 

pierwszej dziesiĺtkió - zadeklarowaĠ. 

Mińdzynarodowe Targi Innowacyjnych 

Technologii PrzemysĠowych Hannover 

Messe 2017 odbywajĺ siń w Hanowe-

rze (Niemcy) mińdzy 24 a 28 kwietnia. 

Prezentujĺ siń tam polskie firmy i jed-

nostki naukowe. W tym roku Polska 

jest partnerem targ·w I promuje siń 

hasĠem: Smart means Poland. 

CaĠy artykuĠ: 
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Gowin: chcemy, by w Polsce powstaĠo 10 centr·w Maxa 

Plancka  

Deklaracjń wsp·Ġpracy naukowej wice-

prezes rady ministr·w, minister nauki  

i szkolnictwa wyŢszego JarosĠaw Gowin 

i niemiecka minister edukacji i badaŌ 

naukowych Johanna Wanka podpisali 

podczas targ·w Hannover Messe 

(Niemcy). 

"Finalizujemy pracń nad bardzo waŢnym 

dla polskiej nauki porozumieniem miń-

dzy Instytutem Maxa Plancka a Naro-

dowym Centrum Nauki w Krakowie. 

Konsekwencjĺ tego porozumienia bń-

dzie utworzenie w Polsce dziesińciu 

centr·w doskonaĠoŖci Maxa Plancka" - 

skomentowaĠ Gowin. 

"Polska i Niemcy pod auspicjami bardzo 

prestiŢowej marki, jakĺ jest Instytut 

Maxa Plancka, bńdĺ wsp·Ġfinansowaļ 

mińdzynarodowe zespoĠy badawcze" ð 

m·wiĠ Gowin. Szczeg·Ġowe porozumie-
nie ð jak dodaĠ ð ma zostaļ podpisane 

w czerwcu lub w lipcu 2017 r. 

"To nie bńdĺ nowe instytuty. To bńdĺ 

centra doskonaĠoŖci" ð zaznaczyĠ mini-

ster. WyjaŖniĠ, Ţe bńdĺ one powoĠane 

przy jednostkach naukowych ð uczel-

niach, instytutach PAN lub instytutach 

badawczych. 

"To bńdĺ centra doskonaĠoŖci o cha-

rakterze mińdzynarodowym. Polska  

i Niemcy bńdĺ wsp·Ġfinansowaļ te 

centra, ale w ramach konkursu wyĠa-

niane bńdĺ zespoĠy badawcze, kt·re 

bńdĺ siń skĠadaļ nie tylko z naukow-

c·w polskich i niemieckich" - powie-

dziaĠ. WyjaŖniĠ, Ţe w walce o granty 

wygrajĺ najlepsi - byļ moŢe takŢe ba-

dacze z innych kraj·w. 

Gowin zapowiedziaĠ, Ţe grono mińdzy-

narodowych ekspert·w juŢ w 2018 r. 

mogĠoby wyĠoniļ pierwsze trzy centra 

doskonaĠoŖci - po tym, jak Instytut 

Maxa Placka i Narodowe Centrum 

Nauki ogĠoszĺ konkursy. 

"Intencjĺ strony i polskiej i niemieckiej 

jest to, by te dziesińļ centr·w repre-

zentowaĠo r·Ţne obszary nauki. Za-

czniemy od nauk ŖcisĠych, technicznych 

i nauk o Ţyciu - ale chcielibyŖmy, Ţeby 

powstaĠo teŢ takie centrum doskona-

ĠoŖci w dziedzinie nauk humanistycz-

nych i spoĠecznych" - m·wiĠ wicepre-

mier. 

CaĠy artykuĠ: 
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Polska chce, Ţeby nasi naukowcy dostawali wiłksze Ŕrodki z UE 

Polska chce, Ţeby naukowcy z naszego 

kraju oraz innych kraj·w tzw. nowej 

UE otrzymywali wińcej Ŗrodk·w  

z unijnego programu finansowania ba-

daŌ naukowych i innowacji.  

Diagnoza jest znana od dĠuŢszego czasu 

- naukowcy z tzw. nowych kraj·w UE, 

czyli tych, kt·re przystĺpiĠy do wsp·l-

noty w 2004 r. lub p·Šniej, mogĺ liczyļ 

jedynie na niewielki procent funduszy, 

jakie rozdysponowywane sĺ w ramach 

p r o g r a m u 

"Horyzont 2020". 

Dane Komisji 

Europejskiej poka-

zujĺ, Ţe polscy 

uczestnicy projek-

t·w otrzymali 

dotychczas nie-

speĠna 1 proc. 
Ŗ r o d k · w 

(dokĠadnie 0,96 

proc.). Do 13 

kraj·w, kt·re 

przystĺpiĠy do UE 

w 2004 r. lub p·Šniej, trafiĠo 4,79 proc. 

dofinansowania w skali caĠej UE. Nie-

wielkim pocieszeniem moŢe byļ fakt, 

Ţe do Polski trafiĠa prawie jedna piĺta 

Ŗrodk·w, kt·re zostaĠy skierowane do 

paŌstw tzw. nowej Unii. 

"Horyzont 2020" to najwińkszy unijny 

program wsparcia badaŌ naukowych  

i innowacji. Jego celem jest zwińkszenie 

liczby odkryļ, czy wspieranie przeno-

szenia innowacji z laboratori·w do 

Ŗrodowiska biznesowego. Wszystko to 

ma pomagaļ w przestawianiu unijnej 

gospodarki na innowacyjne tory. "28" 

przewidziaĠa, Ţe w ciĺgu siedmioletnie-

go budŢetu na lata 2014-2020 przezna-

czy na niego ponad 77 mld euro. 

Choļ do zakoŌczenia obecnej perspek-

tywy finansowej zostaĠo jeszcze trochń 

czasu, Komisja 

Europejska juŢ 

rozpoczńĠa we-

wnńtrzne prace 

nad nastńpcĺ 

"Horyzontu 2020". 

Polska chce sko-

rzystaļ z okazji  

i przedstawiļ swo-
je racje urzńdni-

kom w Brukseli na 

wczesnym etapie. 

We wtorek w tej 

sprawie z unijnym 

komisarzem ds. badaŌ, nauki i innowa-

cji Carlosem Moedasem bńdzie rozma-

wiaĠ szef resortu nauki JarosĠaw Gowin. 

Wicepremier ma teŢ lobbowaļ w tej 

sprawie wŖr·d przedstawicieli Parla-

mentu Europejskiego. 

WedĠug informacji PAP z polskich Šr·-

deĠ dyplomatycznych w Brukseli, gĠ·w-
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nym postulatem naszego kraju jest 

zwińkszenie udziaĠu naukowc·w  

z nowych paŌstw, kt·rzy korzystajĺ 

z programu. Chcemy takŢe otworzyļ 

zamknińte teraz sieci plac·wek  

i badaczy bńdĺcych beneficjentami 

Horyzontu. 

Naukowcy z Polski, SĠowacji, czy 

Chorwacji mogĺ siń tylko z zazdro-

Ŗciĺ przyglĺdaļ, jak ich koledzy  

z r·Ţnych paŌstw Zachodu uczestni-

czĺ od wielu lat w r·Ţnych progra-

mach Horyzontu. Sieci, jakie wytwo-

rzyli, pomagajĺ im skutecznie staraļ 

siń o dofinansowanie, ale zamknińcie 

tych for·w utrudnia staranie siń  

o wsparcie innym badaczom. 

"Przez lata te kluby siń zamknńĠy  

i w projektach uczestniczĺ te same 

jednostki badawcze, ci sami naukow-
cy, kt·rzy juŢ siń znajĺ i z tego 

wzglńdu jest im Ġatwiej budowaļ 

konsorcja" - podkreŖliĠ dyplomata  

w rozmowie z PAP. 

CaĠy artykuĠ: 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/polska-chce-zeby-nasi-

naukowcy-dostawali-wieksze-srodki-

z-ue-2431 

şr·dĠo: PAP 

Prezydent podpisaĠ ustawł o doktoratach wdroŢeniowych 

Ambitny student nie bńdzie musiaĠ juŢ 

wybieraļ mińdzy dobrze pĠatnĺ pracĺ  

w przedsińbiorstwie a karierĺ nauko-

wĺ. Prezydent RP Andrzej Duda podpi-

saĠ 27 kwietnia ustawń wprowadzajĺcĺ 

doktoraty wdroŢeniowe. Pierwszy 

nab·r na studia doktoranckie w ra-

mach tego programu planowany jest  

w poĠowie 2017 r., a jego pierwsi 

uczestnicy powinni rozpoczĺļ studia 

juŢ w paŠdzierniku tego roku.  

ð Doktoraty wdroŢeniowe oŢywiĺ 

wsp·Ġpracń mińdzy badaczami a oto-

czeniem spoĠeczno-gospodarczym, 

usprawniĺ transfer wiedzy mińdzy nau-

kĺ a biznesem, a takŢe wyksztaĠcĺ nowĺ 

generacjń naukowc·w ð powiedziaĠ 

Piotr DardziŌski, wiceminister nauki  

i szkolnictwa wyŢszego. 

Doktoraty wdroŢeniowe, prowadzone 
w systemie dualnym, to bardzo waŢny 

etap w budowie solidnego mostu miń-

dzy naukĺ a biznesem. Doktorant 

(skoncentrowany na rozwiĺzaniu kon-

kretnego problemu technologicznego) 

bńdzie pracowaĠ w dw·ch miejscach 

pod okiem dw·ch opiekun·w meryto-

rycznych ð wskazywanym przez praco-

dawcń i pochodzĺcym z jednostki 

naukowej. 

Dwa miejsca pracy oznaczajĺ r·wnieŢ 

podw·jne korzyŖci finansowe dla dok-

torant·w. Opr·cz wynagrodzenia 

wynikajĺcego z zatrudnienia w peĠnym 

wymiarze godzin u pracodawcy dokto-

rant otrzyma r·wnieŢ stypendium  

z Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa 

WyŢszego.  Bńdzie odpowiadaĠo ono 

minimalnemu wynagrodzeniu zasadni-

czemu asystenta na uczelni publicznej 

ð obecnie jest to 2450 zĠotych. 

Doktoraty o charakterze wdroŢenio-

wym od wielu lat realizowane sĺ  

w innych paŌstwach europejskich (np. 

we Francji, w Danii, Niemczech, Wiel-

kiej Bryta-

nii), a od 

niedawna 
ð r·wnieŢ 

na pozio-

mie Unii 

E u rop e j -

s k i e j  

w ramach 

programu 

European Industrial Doctorates. Do-

Ŗwiadczenia tych paŌstw pokazujĺ, Ţe 

absolwenci programu doktorat·w 

wdroŢeniowych z obszar·w nauk 

technicznych, ŖcisĠych i przyrodni-

czych Ġatwiej znajdujĺ pracń i osiĺgajĺ 

wyŢsze dochody od absolwent·w 

tradycyjnych studi·w doktoranckich. 

Z kolei przedsińbiorstwa zatrudniajĺ-

ce doktorant·w realizujĺcych badania 

o charakterze wdroŢeniowym, wyka-

zujĺ wińkszĺ aktywnoŖļ patentowĺ  

i zatrudniajĺ wińcej pracownik·w. 

https://cenerg.ien.com.pl/wiadomosc/

items/prezydent-podpisal-ustawe-o-

doktoratach-wdrozeniowych 

şr·dĠo: MNiSW  

...polscy uczestnicy projekt·w programu 

Horyzont 2020 otrzymali dotychczas 

niespeġna 1 proc. ŕrodk·w (dokġadnie 

0,96 proc.). Do 13 kraj·w, kt·re 

przystĹpiġy do UE w 2004 r. lub 

p·šniej, trafiġo 4,79 proc. 

dofinansowania w skali caġej UE... 

şr·dĠo: Tapeciarnia.pl  
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